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33110065 ساعت 3 تا 6 بعدازظهر
33916546 تمام ساعات شبانه روز 1- دســتمایه این نوشتار، »خطر برجام زدگی و در برجام ماندگی« است. با وجود 

اهمیت برجام، موضوعاتی بسیار مهم تر از برجام درمیان است که در سایه برجام زدگی 
)موافق- مخالف( تبدیل به مسائل فرعی و حاشیه ای شده و اغلب مورد اهتمام نیستند. 
رهبر معظم انقلاب، بلافاصله پس از اعلام توافق )تیرماه 94( بارها در جلسات خصوصی 
و عمومی، انگشــت تاکید بر این مهم گذاشتند که برجام را باید رصد کرد اما نباید 
در برجام متوقف ماند و مســائل اصولی و اصلی- از جمله اقتصاد مقاومتی، گسترش 
فرهنگ و روحیه انقلابی در کشــور، پاسداری از فرهنگ عمومی و مقابله با تحرکات 
دشــمن برای نفوذ- را فراموش کرد. این تذکرات بارها به ویژه با دولتمردان مطرح 
شد. رهنمود مشفقانه به دولتمردان و سایر مسئولین و نخبگان برخاسته از فرموده 
امیرمومنان)ع( است که »چهار چیز بر انحطاط دولت ها دلالت می کند: ضایع کردن 
اصول، پرداختن به مسائل فرعی، پیشاهنگ کردن اهل رذیلت )اراذل( و عقب راندن 

اهل فضیلت )افاضل(«.
2- درباره برجام بســیار قضاوت شده است؛ از ادعای فتح الفتوح بزرگ، پیروزی 
بزرگتر از فتح خرمشهر و پدیده معجزه گونی که حل عمده مشکلات، متوقف آن است، 
تا تعبیر شیرینی آدامسی، یا اسباب و مقدمه تهدید. شاید از یک جهت دیگر نیز بتوان 
برجام را بازشناسی کرد و آن خاصیت غفلت آفرین، اختلاف برانگیز، غبارافکن، غلط انداز 
و شبهه افکن برجام )یا برخی برجامیان( است. این ویژگی ها، از جمله اوصاف فتنه است. 
برجام، 17 ماه پس از اعلام و 11 ماه پس از اجرا به نقطه ای رسیده که می توان صفتی 
دیگر از فتنه را در آن بازشناسی کرد. امیر مومنان چند جا می فرمایند فتنه که شروع 
می شود زیبا و دلرباست اما چون ادبار می کند و می رود، زشتی هایش نمایان می شود. 
حضرت از جمله در خطبه 151 نهج البلاغه فرمود »آغاز آن چون نشو و نمای جوان، زیبا 
و دلربا و آثار آن، همانند آثار باقی مانده بر سنگ خارا، زشت است«. خوش گمان ترین 
افراد به برجام هم امروز اذعان می کنند برجام، آن پدیده دلربا و مدهوش کننده ای که 
تصویرش می کردند نبوده، بلکه گویا حتی مکانیزم و چیدمان آن هم بر علیه ما عمل 
می کند و اسباب فشارها و تهدیدهای تازه است. بی گمان هرچه زمان بگذرد، انگیزه 
پنهان در پشــت آرزوی غرب برای برجامیزاسیون بیشتر ایران آشکار خواهد شد؛ 
  MI6همان که از زبان بدمست هایی مانند جان ساورز رئیس وقت سرویس جاسوسی

انگلیس، به خلع قدرت انقلابی ایران تعبیر می شد.
3- بذر برجام به عنوان توافق با آمریکا و غرب، در زمینه ای به غایت نامناســب 
افشانده شــد. دولت و برخی حامیانش، عجله و هیجانی پوپولیستی را حتی قبل از 
انتخابات 92 به راه انداخته بودند که همان عارضه، اسباب چند سر خسارت را فراهم 
کرد. روند غلط پیروزی در انتخابات به هر قیمت، به مسیر توافق هرچه سریع تر و به 
هر قیمت منتهی شــد. دولت در عمل با موجی که خودانگیخته بود و برخی مدعیان 
ناراست حمایت به آن دامن می زدند، در وضعیت سلب اختیار از خود پای میز مذاکره 
رفت. متاســفانه این ارزیابی و دریافت رادیو فرانسه در 19 مهر 92 )در آستانه توافق 
موقت ژنو(، ادراکی فراگیر از سوی رصدگران دیپلماتیک اطلاعاتی بود؛ »ارزیابی غرب 
از وضعیت کنونی دولت روحانی، تعامل با فروشنده بدهکار و مشتاقی است که خود 
را ناگزیر از فروش حقوق ملی می بیند. بر پایه این جمع بندی اگر خریدار صبور باشد، 
شرایط فروشنده را دشوارتر می کند و در همان حال قیمت فروش را کمتر خواهد کرد«!

در نقطه مقابل، حریف نیازمند توافق ادعا می کرد توافق نکردن بهتر از توافق بد 
است و ما عجله ای برای توافق نداریم! آنچه رهبر معظم انقلاب اخیرا فرمودند مبنی 
بر اینکه عجله و غفلت از جزئیات موجب ایجاد رخنه و بدعهدی های بعدی شد، ناظر 
به همین موضوع مغفول است. در حقیقت شتابزدگی و هیجان از همان روز اول، این 
پالس را به دشــمن داد که می تواند از موضع بالاتر مذاکره کند و کمتر امتیاز بدهد و 
تعهداتش را شفاف سازی نکند. خروجی روند 2 سال و نیمه آن  چنانی، همین برجامی 
شد که به دفعات نقض شــده است. اما در همین حال، تعلیق و انتظار و توهم نهفته 
نسبت به مذاکرات، رأسا به 3 سال رکود تدبیر و دست روی دست گذاشتن دامن زد.
4- رهبر حکیم انقلاب در تمام این دوره دشوار اولا بر سوق دادن هیجان ها به سمت 
عقلانیت اهتمام داشتند، ثانیا  کوشیدند با مدیریت شکاف میان موافقان و منتقدان، مانع 
از دودستگی در کشور و غفلت از نقشه دشمن شوند، ثالثا همه همت ها و فرصت ها و 
ظرفیت های معطل مذاکرات را به موضوعات و مسائل اصلی نظیر »اقتصاد مقاومتی« و 
»پیشرفت اسلامی- ایرانی درونزا« رهنمون شوند و رابعا با وجود بی اعتمادی مطلق به 
شیطان بزرگ- به اقتضای همه شرایط-  زمینه یک تجربه خطیر ملی را با هرچه کمتر 
کردن هزینه های قطعی آن فراهم سازند. بنابراین به اقتضای مسئولیت خطیر هدایت 
و راهبری، در تراز پدری دلسوز و حلیم و هوشیار و ناصح ظاهر شدند؛ برای فرزندی 

که گویا جز به تجربه، عمق خباثت دشمن بدعهد را تصور نمی کرد.
5- اگر تجربه اصرار جوانان برای خروج از مدینه و جنگ با دشمن در بیرون شهر 
با وجود بی میلی پیامبر)ص( در جنگ اُحد را با فتنه »حکمیت در صفین« و اصرار به 
مذاکره کنار هم بگذاریم و آمیزه ای از »هیجان« و »اضطرار برآمده از عملیات روانی 
دشمن« را در نظر بگیریم، می توان به تصویر مشابهی رسید که همان زمینه »مذاکرات 
برجام«  است. یک تصویر تاثربرانگیز و عبرت آموز، ماجرای جشن خیابانی بعد از توافق 
)بیانیه( لوزان )فروردین 94( است که ملغمه ای از افراد متنوع - حتی پرچم جمهوری 
اسلامی- در حال شادمانی  هستند و کسانی که  پیش بینی کاهش ارزش دلار و برابری 
آن با اسکناس پانصد یا هزار تومانی را نشان می دهند... اکنون اما دلار 3300 تومانی 
قبل از برجام به 3920 تومان رسیده است! در چنین وضعیتی که برخلاف دوگانه نمایی 
دروغین، دموکرات ها و جمهوریخواهان مجلس نمایندگان و سنای آمریکا )کنگره( با 
اتفاق آراء نقض صریح برجام و تمدید 10 ساله تحریم ISA )با بهانه هسته ای و موشکی( 
تصویب می کنند، قطعا بی اخلاقی و فرار از مسئولیت است که ادعا شود هیچ قدمی در 

برجام برداشته نشد مگر با نظر رهبری!
بی تردید هشدارها و انذارهای مشفقانه رهبری در این دوره 2، 3 ساله به اندازه 
یک یا دو مجلّدمی شــود که متاسفانه موارد مهم آن به اعتبار همان هیجان زدگی و 
عجله و حسن ظن به شیطان بزرگ مغفول ماند؛ مواردی که از جمله به هویت حریف و 
بدیهیاتی نظیر لزوم همزمانی، توازن و برگشت پذیری تعهدات طرفین یا تضمین کافی 
برای پذیرش برخی محدودیت ها بازمی گشت. برخی مدیران دولتی که اکنون مایل به 
گریز از مسئولیت هستند، بهتر از هرکس می دانند که در بسیاری از این موارد مرتکب 
قصور و تقصیر و اهمال و غفلت شدند. »بل الانسان علی نفسه بصیرهًُْ ولو القی معاذیره«.

6- بی تردید نظام دوحزبی آمریکا درباره هر موضوعی اختلاف داشــته باشد، 
بر ســر خصومت و بدعهدی و تشدید فشار علیه ایران اتفاق نظر دارد؛ چه اینکه 
تحریم های داماتو در ســال 1996، در دوره دموکرات ها )کلینتون( تصویب شد و 
تحریم های فلج کننده کذایی را نیز همین تیم اوباما- کلینتون برقرار کردند. هیئت 
حاکمه آمریکا بی شک هر قدر بتوانند حربه تحریم و سختگیری را به سیاق همین 
6-5 ماه گذشته اعمال خواهند کرد. چاره چیست؟ اهتمام درونزا به اقتدار اقتصادی 
تا آنجا که حریف را ناامید کند و ملت ما را در برابر فشارها ضدضربه سازد. آسیب 
برجام زدگی و در برجام ماندگی همین جا خود را نشان می دهد. یقینا باید روند 
اجرای برجام را رصد کرد و نقض را با تدبیر قاطع پاســخ گفت اما گره مشکلات 
اقتصادی - چنان که تا به حال برای ســهل اندیش ترین و خوش گمان ترین افراد 
هم معلوم شــده- با »برجام زدگی« و »برجام ماندگی« گشوده نمی شود. بی تردید 
سهل اندیشانی- ولو در قواره نایب رئیس- که می گویند »20 دقیقه هم برای تصویب 
برجام زیاد بود«)!( مرد این میدان نیستند و نباید با قبیل آنها درباره ضرورت عقل 

و عقلانیت و همت و مجاهدت ملی سخن گفت.
7- اما باید برای افکار عمومی و نوع مسئولان دلسوز معلوم شود که دو مسیر بیشتر 
وجود ندارد؛ یک مسیر، بی عملی و امید به ترحم دشمن است که سهل می نماید و باب 
طبع تن آسایان است اما راه به مقصد آبادگری و پیشرفت نمی برد؛ »کی می توان رسید 
به دریا از این سراب«. مسیر دوم، هرچند صعب و سخت می نماید و زحمت می طلبد، 
ماندگار و خوش عاقبت است. این مسیر، بستن منافذ هرزرفت منابع و فرصت های ملی 
اســت. »اسراف« به عنوان یک آسیب راهبردی، راهزن بسیاری از فرصت ها و منابع 
است. قرآن حکیم در آیه 28 سوره غافر از یک قاعده خطیر خبر می دهد و می فرماید 
»انّ الله لایهدی من هو مُسرفًُ کذّاب«. خداوند به اقتضای تباه کنندگی نهفته در ذات 
اســراف، خبر داده که هیچ- فرد یا جامعه- اسرافکاری را به سمت نجات و رستگاری 
رهنمون نخواهد کرد. »مدیریت اشرافی تجمل طلب«، آن بیماری خطرناکی است که 
هم منابع را غارت و تباه می کند و هم به اعتبار تربیت عملی، جامعه را به تباهی منابع 
با وجود کمیابی آن می کشاند؛ دقیقا شبیه کاری که قارون تجمل طلب می کرد و مدعی 
بود »این اموال را با علم و ذکاوت خویش به دســت آورده ام«! مردمانی هم بودند که 
تجمل او را ببینند و بگویند »کاش برای ما هم بود مانند آنچه به قارون داده شــد« 

)آیات 78 و 79 سوره قصص(.
8- ســپری کردن و ازکف دادن بسیاری از فرصت ها در همین 3 سال گذشته به 
امید اینکه غرب برای ما کاری خواهد کرد، یک جفا و اسراف بزرگ در حق مردم بود و 
چنین جفایی، با مدیریت اشرافی و حقوق و پاداش های نجومی مدیرانی شدت پیدا کرد 
که  مقامات حامی دولت شمار آنها را 3 هزار، 900 و  397 نفر اعلام کردند اما سرانجام 
دولت جز با 10 نفر آنها برخورد - محدود و تشریفاتی- نکرد.  در همین دوره تحریم و 
مضیقه بود که حقوق های ده ها و صدها میلیونی برای سالها پرداخت و دریافت شد و در 
همین دوره فلان مدیران بانکی در سفرهای خارجی، هر وعده غذای 600 هزار تومانی 
میل کردند و محل اقامت های 500 متری و خودرو لیموزین اجاره نمودند و... سرانجام 
هم سرمایه های کشور خطاب شدند؛ تا معلوم شود که به تعبیر رهبر معظم انقلاب »گویا 
آسیب های ناشی از مستی اشرافیگری درست شناخته نشده است«. به راستی سه چهار 
مدیر چه قدر نیاز به پول داشتند که در صندوق ذخیره فرهنگیان به فساد چندهزار 
میلیاردی دامن زدند؟ آیا با چنین زدوبندها و حیف و میل هایی می شود امید داشت 
منابع برای رونق اقتصاد جمع شــود حال آن که برخی شکاف ها و منفذها نمی گذارد 
در این استخر عظیم، منابع انباشته شود؟ آیا نباید بپرسیم در وضعیت ادعای تورم 8 
درصدی، چرا »هزینه های جاری« دولت ظرف 3 سال 3/2 برابر )300 درصد( افزایش 
پیدا کرده است؟ تا این رهاشدگی هزینه کردها از منابع و فرصت ها متوقف نشود، کار 
به سامان نخواهد رسید. و شرط سامان و بهبود همان است که امیرمؤمنان)ع( درباره 

ادبار و اقبال دولت ها فرمود.

تابلوبرجام زدگی و در برجام ماندگی

محمد ایمانی

* اگر دولت و تیم مذاکره کننده هسته ای کشورمان برجام را مرحله به مرحله 
و به تناسب اقدامات طرف مقابل جلو می بردند امروز این گونه آچمز نمی شدند. 
متاســفانه لحن تند امروز علیه دشمن دیگر دردی را دوا نمی کند. آن وقت که 

باید اقدامی می کردند نکردند.
8220---0912 و 0220---0935

* برجامی که حاصل نداشته چه لزومی دارد انجام تعهداتش را دائما به طرف 
مقابل گوشزد کنیم؟ حالا که دشمنان خودشان کلید را در جهت خوی قدیمی 
وحشیانه خود چرخانده اند چرا ما باید در انجام تعهداتمان پایدار بمانیم؟ بهتر 
است به بازسازی صنعت هسته ای کشورمان سرعت ببخشیم تا شاید در زمان 

کمتری بتوانیم جبران کنیم.
041---3783

* طرز تفکر اشرافی جامعه و مردم را به چشم طعمه می بیند. در این طرز فکر، 
انســانیت و شــرافت جایی ندارد. حتی در مورد تحریم ها آن قدر بی احساس و 
بی مســئولیت است که آن را با نرمی پاسخ می دهد و موارد مهم زندگی سخت 
مردم برایش منبعی برای چپاول ارزیابی می شود کاش حس عزت ملی و خدمت 

شرافتمندانه به کشور هم بود.
021---0901

* به چه منطقی برخی مسئولان فکر می کردند که می توان به آمریکا اعتماد کرد 
آن هم آمریکایی  که اسرائیل از مهم ترین متحدان او به شمار می رود! در این گونه 
خوش خیالی ها مردم هستند که مستقیما آسیب خواهند دید مسئولان فقط با 

خودباوری و ایمان می توانند برای آبادانی کشور کوشش کنند.
021---5608

* در مورد برجام و لزوم هوشــیاری در مذاکرات هسته ای با آمریکایی ها هرچه 
گفتنی بود توســط دلسوزان کشور گفته شد ولی به گوش مسئولان نرفت که 

نرفت. نتیجه همین شد که آمریکا دوباره تحریم ها علیه ایران را تمدید کرد.
0919---2315

* آقای روحانی در نمایشــگاه مطبوعات از آزادی مطبوعات و اخلاق رسانه ای 
گفتند در حالی که در طی امســال مدیرمسئول کیهان 11 بار به دادگاه رفته 
است در ضمن دولت با لغو یک سخنرانی چه بلوایی در رسانه های حامی خود 
برپا کرد ولی با لغو چندین ســخنرانی در یک روز آب از آب تکان نمی خورد. 

کاش در موضعگیری های دولت فقط عدالت حاکم بود.
0916---4423
* وزیر کشــور گفت: امسال در 16 آذر هیچ سخنرانی لغو نمی شود. گویا وزیر 
خبر ندارد که دســت کم سخنرانی های شخصیت هایی مثل آقایان ضرغامی و 
جلیلی که در دانشگاه شریف و آقای رسایی در همدان، زاکانی در مشهد، نقوی 

حسینی و... لغو شده است. آیا این ها مایه شرمساری نیست؟
سوری
* امیدواریم پاســخ دولت به اقدام آمریکا در تمدید تحریم های 10 ساله علیه 
کشورمان عملی باشد و فقط شعار ندهند. همانگونه که در اجرای یک طرفه برجام 
در عمل تمام تأسیسات هسته ای را متوقف کردند حال در عمل، غنی سازی را 

گسترش بدهند تا تأثیر خودش را بگذارد.
خلیفه قلی
* ســخنان آقای ظریف، در مورد نقض برجام از ســوی آمریکا بنده را امیدوار 
کرد که بالاخره دولت محترم به این نتیجه رسید که آمریکا قابل اعتماد نیست 
ولی انتظار دارم پاســخی دندان شکن، انقلابی و عملی به این گستاخی مقامات 

آمریکایی داده شود.
021---5863

* در مورد برجام هرچه گفته شــود دیگر تاثیری ندارد. آقایان با دســت خود 
کاری کردند که همه چیز را دادیم رفت و سر ملت کلاه گشادی گذاشته شد.
0935---0220

* این گفته آقای ظریف وزیر خارجه کشورمان که مصوبه مجلسین آمریکا در 
تمدید تحریم های 10 ســاله علیه ایران قابلیت اجرا ندارد موضع گیری از روی 

انفعال است.
0912---3104

* با وجود این که دولت اقدام اخیر کنگره و سنا را نقض برجام دانسته است هنوز 
واکنشی نشان نداده است، افرادی که درباره تاخیر تصویب برجام در مجلس ادعای 
خسارت به کشور داشتند گویا این موضوع را فراموش کرده اند که انجام تعهدات 
از ســوی ایران و وعده های نســیه و دروغ آمریکا و دست آخر تمدید 10 ساله 
تحریم ها خسارت جبران ناپذیری به اقتصاد و پیشرفت علمی وارد خواهد کرد.
0912---2914

* آقای رئیس جمهور! سه سال تمامی امور کشور را از جمله اقتصاد، سیاست، 
اشتغال، آب و هوا، آب خوردن و... را به برجام گره زدید این هم نتیجه اش؟ چه 

کسی باید این خسارت های سنگین این مدت را جبران کند؟
0911---8112
* کاش برخی از این وکیل الدوله های حاشیه ساز و همنوای با ضد انقلاب وقت 
کنند ســری به بهشــت زهرا)س( بزنند و به زیارت مزار شهدا بروند و متوجه 

بشوند روزی باید پاسخگوی این خون های ریخته شده به پای انقلاب باشند.
0912---2907

* ایــن آئین نامه ها و قوانین را چه کســی تصویب کرده بود که یکی چهارصد 
میلیــون حقوق بگیرد و یکی 700 هزار تومان؟! جناب وزیر اقتصاد آیا با تفکر، 
این سخن را بیان می کنند که این پرداخت ها قانونی بوده است؟! چنین افرادی 

دم از اعتدال می زنند و می خواهند مجری عدالت باشند؟
0912---1887

* آیا وزیر اقتصاد کشــور روز قیامت در محضر الهی هم می تواند برای خداوند 
استدلال کند پرداخت حقوق های نجومی به مدیران قانونی بوده است؟ بنده با 

30 سال خدمت با 630 هزار تومان حقوق بازنشسته شده ام.
0916---2943
* زمان پخش خطبه های نمازجمعه به ساعات انتهایی جمعه شب تغییر یافته 
است از مسئولان صدا و سیما درخواست دارم طوری زمان بندی کنند که دیدن 

خطبه ها برای همگان در ساعت بهتری، میسر شود.
021---6172

* رئیس جمهور در مجلس به آمار تورم اشاره کردند که تک رقمی شده است! آیا 
واقعا می توان در بازار تورم تک رقمی را احساس کرد؟! چیزی که در بازار حاکم 
است رکود و کسادی بازار است و جیب های محدود مردم کاهش قدرت خرید را 
فریاد می زند. راستی چرا دولت دیگر از شعارهای انتخاباتی اش چیزی نمی گوید؟!
2789---021 و 4585---021 و 0883---031
* تا دیروز برجام شــده بود تمام دســتاورد دولت اما  امروز با تمدید 10 ساله 
تحریم ها، سرکاری بودن آن نمایان شد. لذا مانور دولت درباره رساندن تورم از 
40 درصد به تورم تک رقمی تنها کلیدی اســت که دولت امیدوار است با القاء 

کردن آن به مردم شاید قفل انتخابات آینده را برای خودش باز کند.
025---9214
* آقای روحانی در تقدیم لایحه بودجه 96 از یک ســو اظهار می دارد به دلیل 
کاهش قیمت نفت با مشکلات شدید مالی روبرو بوده ایم و از سوی دیگر می گوید 
ما نسبت به دولت قبل صادرات نفت را از 900 هزار بشکه در روز به بیش از 3 
میلیون در روز رســانده ایم! آیا نمایندگان در مورد این گونه آمار و ارقام عجیب 

و غریب نظری ندارند؟
عبدالحسین شاهین
* درباره حادثه قطار در سمنان عرض می کنم استعفای یک مسئول بدون بررسی 
ابعاد مســئله یک تقلید کور از غرب اســت که نه توجیه عقلی دارد نه شرعی، 
باید مقصر حادثه و مثلا دست اندرکاران تعبیه سیستم هوشمند مذکور را یافت 
و مجازات کرد. گزارش آقای ترکان هیچ اشاره ای به عیب سیستم مزبور نکرده 
است! به رئیس جمهور هم عرض می کنم مشت نمونه خروار است. مشاوران شما 

گزارش واقعی به شما نمی دهند. نمونه اش همین حادثه قطار است.
نیکنام
*  یک نماینده مجلس در جلســه تودیع و معارفه فرمانده نیروی انتظامی شهر 
گرمســار با بهانه قرار دادن لغو یک سخنرانی در مشهد به قوه قضائیه جسارت 

کرده است.
اگر هدف حاشیه سازی برای فریب افکار عمومی جامعه نیست جلسه معارفه یک 

مسئول امنیتی چه ارتباطی به موضوع لغو یک سخنرانی در شهر دیگر دارد؟
0912---7345

* با این روش های عذرخواهی الگو گرفته از کشورهای خارجی در قضیه حادثه 
ریلی کشور از آلام مصیبت دیدگان چیزی کاسته نخواهد شد.

0919---6858
* عوارض شهرداری و پســماند در سال 93 برایمان دویست هزار تومان سال 
گذشته چهار صد هزار تومان و امسال هشتصد هزار تومان محاسبه کردند! یک 
کاسب ساده چگونه می تواند از پس این هزینه ها در رکود فعلی برآید؟ آیا این 
افزایش ها معقول و کارشناسی شــده است؟ تعدیل این ارقام را از شهرداری و 

شورای شهر خواستارم.
یک کاسب از میدان هفتم تیر تهران

برای تصویب برجام
20 دقیقه هم زیاد بود!

عضو فراکسیون امید می گوید 20 دقیقه هم برای تصویب برجام در مجلس زیاد بود.
علی مطهری در دانشگاه کرمان گفته است 20 دقیقه هم برای تصویب برجام در 
مجلــس زیاد بود چرا که مجلس در جزئیات اینگونه توافقنامه ها نمی تواند ورود کند. 

مجلس تنها می تواند همه توافقنامه را تأیید یا رد کند.
وی می افزاید: تلاش لابی اســرائیل و عربستان این است که ترامپ را قبل از هر 
مناقشه دیگر بین المللی ابتدا با ایران درگیر کنند؛ ما باید به هوش باشیم که خواست 
آمریــکا اتفــاق نیفتد. تلاش آنها بر این اســت که کاری کنند ایــران برجام را نقض 
کند تا بتوانند به راحتی برجام را منتفی کنند. همین موضوع نشــان می دهد برجام 
موافقت نامه مثبت و مفیدی برای ما اســت که آمریکا ســعی در بر هم زدن آن دارد؛ 
ما باید هوشــیارانه عمل کرده و احساسی نشویم که  اگر قرار است برجام نقض شود، 

ابتدا آنها برجام را نقض کنند.
وی همچنین در دانشــگاه امیرکبیرگفته اســت: من فکر می کنم که باید مسئله 
حصر هر چه زودتر حل شــود این نمی شود که ما هر چند وقت دور هم جمع بشویم 

و این صحبت رو مطرح کنیم.
او می افزاید: ما برنامه داریم ضمن ملاقات با رهبری و ســپس دیدار با محصوران 

این مشکل را حل کنیم.
اظهارات مطهــری درباره اینکه حتی 20 دقیقه وقت هم برای تصویب برجام 
نیاز نبود، از فقدان صلاحیت نمایندگی در وی و عدم آشنایی او با مبانی مسئولیت 
نمایندگــی و تکالیف حقوقی نمایندگان حکایت می کند؛ اگر نه چگونه می شــود 
تعهدات 15-10 ســاله برای کشــور پذیرفت اما تصور کرد که تصمیم گیری برای 
15 ســال کشور حتی نیاز به 20-15 دقیقه زمان ندارد!! دقیقاً در مجلس نهم نیز 
قبیل همین نمایندگان پیاده- وکیل الدوله و فاقد اختیار در نسبت با دولت- بودند 
که برای تصویب شتابزده برجام اقدام کردند بی آن که بپرسند بعد اجرای نامتوازن 
برجام و دادن همه امتیازات، چگونه قرار است طرف غربی به ویژه آمریکا را متعهد 
به اجرای تعهداتش در لغو تحریم ها بکنیم؟ به همین دلیل نیز ظرف 11 ماه گذشته 
آمریکا بارها با تصویب تحریم های جدید )نظیر قانون ویزا( و تهدید شوک های اروپایی 
مانع از لغو تحریم های اصلی بانکی و مالی و هواپیمایی و دسترسی ایران به چرخه 
دلار و درآمدهای نفتی و... شده است... و البته در اغلب این مسائل قبیل این وکیل 
بی صلاحیت، رویشــان را به جانب دیگری کرده و مشــغول حاشیه سازی و غفلت 
مردم و مســئولان از مسائل مهم اقتصادی و فرهنگی و سیاسی کشور و همچنین 

بد عهدی طرف آمریکایی بوده اند.
از طرف دیگر باید پرســید آیا تصویب و تمدید تحریم های 10 ســاله از ســوی 

دموکرات ها و جمهوری خواهان صورت گرفته یا اسرائیل و عربستان؟
در موضوع فتنه گران نیز جرم آنها وطن فروشی، ترغیب به محاربه و مجال فراهم 
کردن برای گروهک های محارب، زمینه سازی برای تحریم اقتصادی دشمن و معارضه با 
جمهوریت و اسلامیت نظام است. سران فتنه با اصرار بر قانون شکنی- که بخشی از آن 
هماهنگ با خارج از کشور بود- زمینه ای برای تحرکات عناصر ضدانقلاب و گروهک ها 
فراهم کردند تا اوباشگری را به هتاکی علیه امام حسین علیه السلام رساندند. چگونه 
می شــود کسی نماینده مجلس شورای اسلامی باشد و سنگ جماعت فتنه گری را به 
ســینه بزند که حرمت شکنان روز عاشــورا را مردمان خداجو خواندند و بستری برای 

سردادن شعار »انتخابات بهانه است، اصل نظام نشانه است« فراهم کردند.
مشکل دولت همان است

که روحانی 4 سال پیش می گفت
در هیاهوی جنجال های حاشیه ای برای لغو کنسرت یا لغو سخنرانی فلان نماینده 

دلار به 4 هزار تومان رسیده و خبری از تدبیر نیست.
روزنامه وطن امروز در یادداشتی نوشت: اگر روزی روزگاری، وقت و فرصتی باشد 
و کســی بخواهد در میان ســخنرانی ها و قول هایی که آقای روحانی در ایام تبلیغات 
انتخاباتی بر زبان رانده است جست وجو کند به نکات بامزه ای خواهد رسید که هر کدام 
از آنها می تواند سوژه یک یادداشت، عنوان یک پایان نامه باشد اما بعید است هیچ یک از 
آنها همچون این جملات آقای روحانی بتواند به شکل جامع و مانع اوضاع این روزهای 
دولت را بعد از 4 ســال توصیف کند؛ »ما شاهدیم که دلار بعد از چند ماه به چندین 
برابر قیمت افزایش پیدا می کند؛ مشکل کجاست؟ مشکل عدم مشورت، خودشیفتگی، 

عدم استفاده از ابزار علمی برای اداره کشور و بی ثباتی هاست.«
هیچ لفظ اضافه ای در این ادبیات وجود ندارد و انصافاً عدم مشورت، خودشیفتگی، 
عدم استفاده از ابزار علمی برای مدیریت کشور و بی ثباتی 4 پایه اصلی مدیریت فعلی 
دولت است که در این 3 سال و اندی در روح و روان مدیریت کشور ته نشین و تبدیل 

به فرهنگ شده است.
اگر از سر خودشیفتگی و با نگاه عاقل اندر سفیه با منتقدان مسئله توافق هسته ای 
برخورد و با عجله ســعی نمی شد عوض همه کم کاری ها و به جای یک توافق خوب، 
استراتژی توافق به هر قیمتی را اجرا کرد، امروز به نقطه تقریباً هیچ نمی رسیدیم؛ امروز 

که جمعی از اقتصاددانان معتقدند افزایش قیمت دلار کاملًا طبیعی و ریشــه جهش در 
قیمت دلار برقرار بودن تحریم های بانکی اســت و در نقطه ای قرار داریم که دولت نفت 
می فروشد اما قادر به گرفتن پول آن به طور طبیعی نیست و دلار در بانک های خارجی 
که هنوز قفل تحریم بر آنهاست انباشته شده و با دستاورد تقریباً هیچ بانکی، دسترسی 

بانک مرکزی به دلار روز به روز کمتر می شود.
اگر نسخه خطرناک مشاورانی که دولت را به جای حرکت در ریل اصلی مسائل کشور 
یعنی اقتصاد و مقابله با فساد به سمت و سوی ایجاد حاشیه های درجه چند می کشانند 
کنار گذاشــته می شد و مردم و گروه های سیاسی اندک همتی در مسیر حل مشکلات 
اصلی کشــور با نگاه به توانمندی های داخلی می دیدند، حتماً اوضاع اقتصادی کشور و 

شرایط اجتماعی دولت اینگونه نبود.
اگر از ابزار و روش های علمی برای مدیریت عرصه اقتصاد استفاده می شد و به جای 
کنترل دستوری تورم و حاکم کردن رکود بر کشور، تولید رونق پیدا می کرد امروز برای 
دولت، رکورد بالاترین نرخ بیکاری در ســال های پس از انقلاب ثبت نمی شــد، شکاف و 
اختلاف طبقاتی به نقطه اوج خود نمی رســید و در 3 ســال آغازین دولت عدد ضریب 
جینی به 0/37 نمی رسید و رقم نقدینگی در عرض 2 سال با افزایش به رقمی بیش از 
900 هزار میلیارد نمی رســید تا صدای هاشــمی رفسنجانی هم به نقد بلند شود و فنر 
نقدینگی چنان کشیده نمی شد که فعالان بازار هر لحظه منتظر در رفتن آن و سونامی 

قیمت ها در بازار باشند.
امروز در یک ســالگی برجام برای چرایی افزایش 800 تومانی قیمت دلار می توان 
دلایل متعددی آورد، می توان از کلان تا خرد دلالی های عده ای متنفذ و همیشه در صحنه 
در حوزه ارز نوشــت، می توان از کم جانی و کم مایگی دولت در اقتصاد گفت، می شود از 
برنامه دولت برای جبران کســری بودجه نوشت و شاید همه این عوامل در این افزایش 
قیمت مؤثر باشــند اما به نظر می رسد مهم تر از همه اینها ابطال آدرس غلطی باشد که 

عده ای سعی کردند در این سال ها به مردم نشان دهند.
پارسال همین موقع ها بود که عده ای از مردم در خیابان ها خوشحال از وعده هر روز 
یک گشــایش پسابرجامی انتظار دلار هزار تومانی را می کشیدند اما از آن زمان تاکنون 
تقریباً به اندازه همان هزار تومان دلار افزایش قیمت پیدا کرده اســت! آن بندگان خدا 
تقصیری نداشتند؛ 2 سال و اندی گوش و چشم شان را هر کجا می چرخاندند از سخنرانی 
فلان مسئول تا تحلیل روزنامه های زنجیره ای تا بی بی سی فارسی همه می گفتند راه صلاح 

و سعادت، بستن با کدخداست.
آن بندگان خدا تقصیری نداشتند، احتمالاً الان هم تقصیری ندارند که به جای خبر 
دلار 4 هزار تومانی باید حواس شــان به مانور آزادی بیان آن نونماینده باشد و عکس با 
بوئینگ و تلاش برای کنســرت درمانی! اینها بی تقصیرند. مقصر آن کسانی هستند که 

حواس شان به همه چیز هست جز مسائل و مشکلات اصلی کشور!
حضرتی: دولت برنامه اقتصادی

تیم و فرمانده کارآمد ندارد
عضو اصلاح طلب شــورای پول و اعتبار تاکید کرد »دولت فاقد برنامه و نقشه راه و 

فرمانده و تیم اقتصادی کارآمد است«
الیاس حضرتی عضو فراکسیون امید و مدیر روزنامه اعتماد در مصاحبه با خبر آن لاین، 
ضمن تمجید از برجام گفته است: ما حامی دولت هستیم، اما در کنار آن انتقادات جدی 
هم داریم. اولین موضوعی که دولت ضعف داشــت، انتخاب یک تیم اقتصادی نامناسب 
بود. تیم اقتصادی دولت، قوی و کارآمدی نبود. اولا هماهنگ نیستند. دوماً، قوی نیستند. 

سوماً، فرمانده مشخص ندارند، چهارماً، طرح و برنامه و بینش مشترک ندارند.
حضرتــی افزود: برای این که یک دولت در اقتصاد بتواند کار اساســی انجام دهد، 
حتما باید تیم اقتصادی ای انتخاب کند که بینش، طرح و برنامه مشــخص برای اقتصاد 
کشور داشته باشد. در واقع نقشه راه داشته باشد و بداند از کجا می خواهد شروع کند و 
به کجا برســد. این باید بر اســاس یک بینش و طرح و برنامه درست باشد. این بینش و 
هماهنگی در انتخاب استراتژی، تاکتیک و روش وجود نداشت. و الا اگر این تیم قوی بود، 
آقای ظریف پای میز مذاکره که می نشست، آقای صالحی به عنوان متخصص در مسائل 
انرژی هســته ای یک طرف اول و آقای ســیف، رئیس کل بانک مرکزی در طرف دیگر 
او می نشســت. 80، 90 درصد هدف مذاکره، رفع تحریم های بانکی و پولی بود و دلیلی 
نداشت که آقای ســیف در مذاکرات حضور نداشته باشد. اما تیم اقتصادی ما نتوانست 

یک چنین حرکتی داشته باشد.
وی در پاســخ این پرسش که »یعنی شما معتقدید که رفت و آمدهای هیئت های 
اقتصادی و تجاری نتیجه ای نخواهد داشت؟« تاکید کرد: به نظر من رفت و آمدها خیلی 
نتیجه خوبی نداشــته است. ما هنوز مشــکلات خارجی در رابطه با تحریم ها را داریم و 
همچنان با مسئله   FATF  مواجه هستیم. حضرتی گفت: دولت باید هنر مدیریت می داشت 

تا بتواند بخشی از مسائل را توسط تیم قوی اقتصادی سریع و ضرب الاجل حل کند.
او همچنین درباره این تلقی خبرنگار که »دولت نقشه راه نداشت. اما در این مدت 
دو طرح خروج غیرتورمی از رکود و تحریک تقاضا مطرح شد. یک طرح در سال 1393 
و یک طرح هم در سال 1394 اعلام شد« خاطرنشان کرد: هر دو طرح به نظر من نارس 
و ناقص بود و به همین دلیل در میدان عمل، مورد سوءاستفاده بعضی ها قرار گرفت.

درخصوص طرح تحریک تقاضا، ما چطور می خواهیم این بخش را تحریک کنیم؟ 
ما باید به تمام یا بخش هایی از مردم وام بدهیم و قدرت خریدشان را بالا ببریم. کارت 
اعتباری یا بن بدهیم. ما بدون این که ســاختار را تعریف کنیم، طرح را اجرا کردیم. 

هنوز هم تعریف مشخصی برای پرداخت وام وجود ندارد.
وی در پاسخ این سؤال هم که »در حال حاضر از نرخ رشد اقتصادی 5 درصد برای 
سال جاری صحبت می شود. شما فکر می کنید این نرخ محقق شود؟« گفته است: نرخ 

رشدی که اعلام می کنند، بخش زیادی مربوط به وزارت نفت است.
پیغام افراطیون به روحانی

قبل از نامزدی ناز کن!
عضو حزب منحله مشارکت نیز ادعای رشد اقتصادی 4 درصدی را رد کرد و گفت 

باید تلاش کرد تا دولت نرخ رشد را بالای 2 درصد ببرد.
سعید حجاریان در مصاحبه با »دیدبان« درباره کارهای بر زمین مانده دولت گفته 
است: یک مشکل آقای روحانی این است که باید تلاش کند نرخ رشد را بالای 2 درصد 
ببرد. یکی از مهم ترین عملکردهای اقتصادی که منجر به دیده شــدن ملموس سایر 

تغییرات اقتصادی می شود، نرخ رشد است.
در حالی که مدعیان اصلاح طلبی پیش از این دولت روحانی را رحم اجاره ای خود 
معرفی کرده اند، حجاریان گفت: در حال حاضر کسی در کشور جز آقای روحانی وجود 
ندارد که بتواند این بار را بردارد. شــاید هم نخواهد دوباره کاندیدا شــود)!( به خاطر 

فشارهایی که از داخل و خارج بر او وارد می شود.
وی می افزاید: آقای روحانی نباید دغدغه ای داشته باشد و برای کاندیداتوری دوباره 
باید ناز کند، خیلی هم دلشــان بخواهد که فردی مثل او دوباره در این شرایط حاضر 

باشد کاندیدا بشود و عنان کار را در دست بگیرد.
من فکر می کنم روحانی بهترین فرد برای ادامه راه است و کسی جز او نمی تواند 
کار را در شرایط فعلی جمع کند. نه ما )اصلاح طلبان( و نه آنها )اصولگرایان( کسی را 

برای ریاست  جمهوری نداریم.
حجاریان در بخش دیگری از این گفت وگو با بیان اینکه »باید به فکر فتح سنگر 
به ســنگر بود« مدعی شده اســت: ما به دنبال ایجاد سنگرهای مستحکم از طریق 
جامعه مدنی هســتیم. اگر جامعه مدنی نبود، ســازمان منافقین تا تهران آمده بود. 
آنها در شــهرها با مردم درگیر شــدند و لذا اگر جامعه مدنی نباشد، قاعدتا سنگری 

وجود نخواهد داشت.
این ادعا در حالی است که سازمان منافقین در فتنه و آشوب سال  های 78 و 88 
با افراطیون مدعی اصلاحات همراهی می کرد. در ماجرای هســته ای نیز در حالی که 
ســازمان منافقین از جمله جنجال کنندگان علیه برنامه هسته ای صلح آمیز کشورمان 
بود، احمد شیرزاد عضو فراکسیون و حزب مشارکت مدعی شد ایران 19 سال به دنیا 
دروغ گفته و دم خروس بیرون افتاده است)!!(. همچنین فراکسیون مشارکت خواستار 

تسلیم بر سر برنامه هسته ای شد.
اردوغان: دلار را در مبادلات با روسیه

چین و ایران حذف می کنیم
اردوغان خواستار حذف دلار در مبادلات اقتصادی ترکیه با روسیه، چین و ایران شد.

رئیس جمهور ترکیه گفت: این کشــور قصد دارد گام هایی بردارد تا بتواند از این 
پس تجارت با روسیه، چین و ایران را با واحدهای پول محلی این کشورها، یعنی روبل، 

یوآن و ریال، انجام دهد.
اردوغان این مطلب را در آســتانه سفر نخست وزیر ترکیه، به روسیه عنوان کرد. 
وی ضمن سخنانی در قیصریه ترکیه گفته است که »وقتی کالایی از آنها می خریم از 
واحد پول آنها اســتفاده کنیم و وقتی آنها از ما کالا می خرند از واحد پول ما استفاده 
کنند.« رئیس جمهور ترکیه افزود دستورالعمل های مربوط به این طرح به بانک مرکزی 
ترکیه ارائه شــده و پیش از این، گفت وگوهایی نیز درباره این طرح با مســکو، پکن و 

تهران انجام شده است.
به گزارش رادیو فردا، چین و روســیه بزرگ ترین طرف های تجاری ترکیه هستند 
و بــرای افزایش حجم تجارت ترکیه و ایران تا حــدود 30 میلیارد دلار هدف گذاری 

شده است.
در پــی کودتای نافرجام اخیر در ترکیه و تقویت ارزش دلار در بازارهای جهانی، 
ارزش واحد پول ترکیه با کاهش زیادی روبه رو شده به طوری که لیر ترک طی سال  

جاری 20 درصد از ارزش خود را از دست داده است.
دولت ترکیه می کوشــد تا با اقدام های مختلف از روند ســقوط بیشتر لیر ترک 
جلوگیــری کند و از آن جمله بازار بورس اســتانبول هم اعــلام کرده که قصد دارد 

دارایی های نقد خود را از ارزهای دیگر به لیر تبدیل کند.

گزارش خبری - تحلیلی کیهان

فاجعه برجام
نتیجه غفلت از هشدارهای رهبری است

نگهبان  شورای  سخنگوی 
در واکنش به اظهارات اخیر یک 
نماینده مجلس گفت: نماینده ای 
که ادعا داشت در جریان احراز 
نامزدها  از  یکی  از  صلاحیت ها 
دو میلیارد تومان پول خواسته 
شده است، علی رغم درخواست 
شورای نگهبان مستندات خود 

را ارائه نکرده است . 
به گزارش تسنیم محمود صادقی 
نماینده  تهران در نشست »جنبش 
دانشــجویی و گره کــور مبارزه با 
مفاسد اقتصادی« در سخنانی درباره 
روند بررسی صلاحیت کاندیداهای 
انتخابات در شــورای نگهبان گفته 
بــود کــه »در دوره ای بــا یکی از 
کاندیداهــا تماس گرفته و گفته اند 
که »2 میلیــارد تومان پول بده تا 
تأیید صلاحیت شوی« که بعداً به 
500 میلیون تومان راضی شدند.«

عباسعلی کدخدایی سخنگوی 
شــورای نگهبــان گفــت: اگر این 
نماینــده مجلس مدارکــی درباره 
ادعایــی که مطرح کــرده، دارد به 
شورای نگهبان و یا مراجع قضایی 
ارســال کنــد، ما از آن اســتقبال 

می کنیم.
وی افزود: این نماینده مجلس 
دربــاره رونــد بررســی صلاحیت 

کاندیداها در شــورای نگهبان اگر 
مدارکــی دارد، ارائه کنــد تا آن را 
بررســی کنیم تا نتیجه برای مردم 
روشن شــود. همچنین به گزارش 
میزان، کدخدایی اعلام  کرد :  این 
نماینــده قبلا هــم در مجلس این 
موضوع را به من گفته بود و من به او 
گفته بودم مدارک تان را ارائه دهید، 
اما تاکنون مدرکی داده نشده است.
وی با تاکید بر اینکه به او گفته 
بودم مدارکش را به شورای نگهبان 
و یا قوه قضائیه بدهد، افزود: ما هنوز 
از این مســئله استقبال می کنیم و 
درخواســت من این اســت که اگر 
مدرکــی دارند حتما بفرســتند تا 
ان شاءالله رسیدگی شده و مشخص 

شود که مسئله چه بوده است.
گفتنی اســت محمود صادقی 
نماینده تهران و عضو هیئت رئیسه 
فراکســیون امید در جریان دیدار 
اعضای این فراکسیون با عباسعلی 
کدخدایی قبــل از رای مجلس به 
حقوق دانان معرفی شده از سوی قوه 
قضائیه این ادعا را مطرح کرده بود، 
در آن جلسه کدخدایی سخنگوی 
شورای نگهبان از صادقی درخواست 
کرده بود که اســتنادات خود را در 
این زمینه به شــورای نگهبان و یا 
قوه قضائیه ارائــه دهد که تاکنون 

علیرغم درخواست های مکرر صورت 
گرفته وی پاسخی نداده و مستندات 

ادعایی خود را ارائه نکرده است. 
نکتــه دیگر آن کــه روزانه در 
حوادث  ســتون های  و  صفحــات 
روزنامه ها، مجلات و خبرگزاری ها 
با کلاهبرداری  خبرهایی در رابطه 
افرادی که ادعــای ارتباط با مراکز 
تصمیم گیر از دولت گرفته تا نظام 
وظیفه و ...را دارند منتشر می شود ، 
این افراد با ادعای ارتباط با این مراکز 
از افرادی که به دنبال رســیدن به 
مقصود به صورت غیرقانونی هستند 
مبالغی را کلاهبــرداری می کنند 
و تاکنون نیز بارهــا در این زمینه 
نهادهای  از سوی  هشدارهای لازم 

ذی ربط به مردم داده شده است.
بعید نیســت که نامزد ادعایی 
صادقی نماینده تهران در این روند 
از سوی شیادان مورد کلاهبرداری 

قرار گرفته باشد. 
به هر ترتیــب صادقی نماینده 
تهران که این روزها با جنجال سازی 
و ادعاهای کذب یا آمیخته با دروغ 
درصــدد تبدیل بــه موضوع اصلی 
و تیتــر روزنامه ها اســت به جای 
ادعا بایســتی مستندات خود را به 
نهادهای قضایی و نظارتی کشــور 

ارائه کند. 

کدخدایی درباره ادعای محمد صادقی:
نماینده مدعی پرداخت پول برای تأیید صلاحیت ها 

مدارک خود را ارائه کند

 ایــن روزها و پــس از اینکه 
آمریکایی ها آخریــن میخ ها را بر 
تابــوت برجام زدنــد، عده ای در 
تلاشند شانه از زیر مسئولیت این 
فاجعه بزرگ را که 3سال و نیم از 
عمر مهم و تعیین کننده ملت ایران 

را از بین برد خالی کنند!
همان جماعتی که تا دیروز برجام 
را آفتــاب تابــان و فتحــی بزرگتر از 
فتح خرمشــهر می دانستند و با غرور و 
نخوت، آن را ثمره کاردانی و تدبیر خود 
می دانستند، حالا که کار به اینجا رسیده 
و دستاورد برجام، از تقریبا هیچ به تحقیقا 
هیچ تبدیل شده و همه پیش بینی های 
نخبگان و دلســوزان، مو به مو و واژه به 
واژه درســت از آب در آمــده، حالا به 
جای عذر خواهی از مردم، به دروغ ادعا 
می کنند که همه جزئیــات را با اجازه 

رهبری طی کرده اند!
اما آیا حقیقت همین اســت!؟ آیا 
آنگونه که روحانی در دانشــگاه تهران 
ادعــا کرد، همه چیز با دســتور رهبری 
پیش رفته!؟ اگر چنین اســت، آن همه 
هشــدار و تذکر رهبری، شروط نه گانه، 
فرمان ایشان به اجرای متوازن برجام و 
...آیا به آنها هم عمل شــده یا نه!؟ مرور 
فرمایشات رهبر انقلاب به کشف اینکه 
ادعاهای امروزین، هیچ نسبتی با واقعیت 

ندارد کمک می کند.
خوشبین نیستم اما...

رهبر انقلاب در نخستین سال دولت 
یازدهم صراحتا تاکید کردند:

»... من به این گفتگوها خوشــبین 
نیســتم. چرا؟ چون تجربه های گذشته  
ما نشــان می دهد که گفتگو در منطق 
حضرات آمریکایی به این معنی نیست 
که بنشــینیم تا به یک راه حل منطقی 
دست پیدا کنیم - منظورشان از گفتگو 
این نیســت - منظورشان از گفتگو این 
است که بنشینیم حرف بزنیم تا شما نظر 
ما را قبول کنید! هدف، از اول اعلام شده 
است؛ باید نظر طرف مقابل قبول شود. 
لذا ما همیشه اعلام کردیم و گفتیم که 
این، گفتگو نیست؛ این، تحمیل است و 
ایران زیر بار تحمیل نمی رود. من به این 
اظهارات خوشبین نیستم، اما مخالفت 

هم ندارم)1392/1/1(
»مذاکــره در موضوعــات خــاص 
اشــکالی ندارد؛ منتها گفتم من اعتماد 
ندارم، خوشبین نیستم به مذاکره، لکن 
می خواهند مذاکره کنند، بکنند؛ ما هم 

به اذن الله ضرری نمی کنیم. یک تجربه ای 
در اختیار ملتّ ایران است که...این تجربه 
ظرفیّت فکری ملتّ ما را بالا خواهد برد«.

)1392/8/12( ...»مــن البتّه هیچ وقت 
نســبت به مذاکره  با آمریکا خوش بین 
نبــودم. نه از باب یک توهّم بلکه از باب 
تجربــه؛ تجربه کردیم. حــالا اگر یک 
روزی - ما که در آن روز قاعدتاً نخواهیم 
بود - شماها ان شاءالله در جریان حوادث 
و جزئیّات و یادداشت ها و نوشته های این 
روزها قرار بگیرید، خواهید دید که این 
تجربــه  ما از کجا حاصل شــده؛ تجربه 

کردیم« )1394/01/20(
این صراحــت رهبری ،گویای عمق 
نگاه و باور ایشان است و جای هیچ شبهه 

و تردیدی باقی نمی گذارد.
موافقت مشروط

رهبر انقلاب شرطی حیاتی و مهم 
برای موافقت خود گذاشتند. شرطی که 
راه ادعاهای بعدی و وادادگی ها به بهانه 
موافقت ایشان را سد می کند. ایشان در 
روز انرژی هســته ای در سال 94 تاکید 
کردند:» بــا وجود اینکه من خوش بین 
نبودم به مذاکره   با آمریکا، با این مذاکرات 
موردی، مخالفت نکردم، موافقت کردم؛ 
از مذاکره کننــدگان هــم با همه   وجود 
حمایت کردم، الان هم حمایت می کنم. 
از رسیدن به یک توافقی که منافع ملتّ 
ایران را تأمین کند و عزّت ملّت ایران را 
حفظ کند، صددرصد من حمایت می کنم 
و اســتقبال می کنم؛ این را همه بدانند. 
اگر کسی بگوید که ما مثلًا با توافق یا با 
رسیدن به یک نقطه مخالفیم، نه، خلاف 
حق و خلاف واقع گفته اســت. اگر یک 
توافقی انجام بگیرد که این توافق توافقی 
باشد که منافع ملّت را، منافع کشور را 
تأمین بکند، بنــده کاملًا با آن موافقت 

خواهم کرد.
البتّه این را هم ما گفتیم که توافق 
نکردن بهتر از توافق بد است-که این 
حرف را آمریکایی ها هم می زنند- این 
فرمول، فرمول درســتی است؛ توافق 
نکــردن از توافق کردنــی که در آن، 
منافع ملّت پامال بشود، عزّت ملّت از 
بین بــرود، ملّت ایران با این عظمت، 
تحقیر بشــود ]بهتر اســت[، توافق 
نکردن شرف دارد بر یک چنین توافق 
کردنی«. )1394/01/20( این بیان به 
روشنی نشــان از آن دارد که معیار، 
حفظ منافع ملی است نه هر توافقی و 

به هر قیمتی!

ضرورت لغو یکباره 
تحریم ها

برخــلاف حرف هــای امروزین که 
برجام برای لغو تحریم ها نبود)!( و خیلی 
حرف های دیگر، رهبــر معظم انقلاب، 
صراحتا فایده و خاصیت برجام را تنها و 
تنها لغو تحریم ها دانسته بودند و بر این 
موضوع تاکید فرمــوده بودند: » در این 
جزئیّات مذاکــرات - که خیلی هم این 
چند ماه آینده مهم اســت - اتفّاقی که 
باید بیفتد این است که تحریمها به طور 
کامل و یکجا بایســتی لغو بشود. اینکه 
یکی از آنها می گوید تحریمها شش ماه 
دیگر لغو می شود، یکی می گوید نه ممکن 
است یک ســال هم طول بکشد، یکی 
دیگر می گوید ممکن است از یک سال 
هم بیشتر بشود، اینها بازیهای متعارف 
معمول اینها است؛ اینها هیچ قابل اعتناء و 
ـ اگر  قابل قبول نیست؛ تحریم ها بایستی ـ
چنانچه حالا خدای متعال مقدّر فرموده 
ـ در  بود و توانستند به یک توافقی برسند ـ
همان روز توافق به  طور کامل لغو بشود؛ 
این باید اتفّاق بیفتد. اگر قرار باشد که لغو 
تحریم ها باز متوقّف بشود بر یک فرایند 
دیگری، پس چرا ما اصلًا مذاکره کردیم؟ 
اصلًا مذاکره و نشستن پشت میز مذاکره 
و بحث کردن و بگومگو کردن برای چه 
بود؟ برای همین بود که تحریم ها برداشته 
بشــود؛ این را باز بخواهند متوقّف کنند 
بــه یک چیز دیگری، اصــلًا قابل قبول 

نیست.«)1394/01/20(
صنعت هسته ای را 

حفظ کنید!
امروز بر کســی پوشیده نیست که 
از صنعت هســته ای ، چیز چندانی باقی 
نمانده! پر کردن قلب راکتور با ســیمان، 
جمع کردن سریع آبشار سانتریفیوژها ، 
از دست دادن اورانیوم و آب سنگین و ... 
همه و همه ، ثمر و دستاورد برجام بوده و 
کسی نمی تواند آن را انکار کند. آیا رهبر 
انقلاب اینها را خواسته بودند!؟ ایشان در 
این باره فرموده بودند: » صنعت هسته ای 
برای یک کشــور، یک ضرورت است....

اینکه بعضی ازروشنفکرنماها قلم بردارند 
و قلم بزنند که »آقا ما صنعت هســته ای 
را می خواهیــم چه کار کنیم« این فریب 
اســت؛ این شبیه همان حرفی است که 
زمان قاجارها وقتی نفت کشف شده بود 
و انگلیس ها آمده بودند می خواستند نفت 
را ببرند، اینجا دولتمرد قاجاری می گفت 
ما این مــادّه  بدبوی عَفِن را می خواهیم 

چه  کار کنیم، بگذارید بردارند ببرند! این 
شبیه آن اســت. صنعت هسته ای برای 
یک کشــور یک ضرورت است؛ هم برای 
انرژی، هم برای داروهای هســته ای که 
بسیار مهم اســت، هم برای تبدیل آب 
دریا به آب شــیرین، و هم برای بسیاری 
از نیازهای دیگر در زمینه ی کشاورزی و 
غیر کشاورزی. صنعت هسته ای در دنیا، 
یک صنعت پیشرفته است، یک صنعت 
مهم است؛ این را هم بچّه های ما خودشان 
به دست آوردند؛ این انفجار ظرفیّت های 
درونی و استعدادهای درونی بچّه های ما 
بود... دستاورد هسته ای، بسیار مهم است 
و دنبال کردن این صنعت و صنعتی کردن 
کشور، بسیار چیز لازمی است؛ بایستی 

این مورد توجّه باشد« )1394/01/20(
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گفت: یکــی از نمایندگان مدعی اصلاحات مجلس گفته اســت »از 
شــخصی 2 میلیارد تومان می خواســتند تا صلاحیتش را برای نامزدی 
مجلس تائید کنند ولی او با پرداخت 500 میلیون تومان برای خود تائید 

صلاحیت گرفته است«!
گفتم: سخنگوی شورای نگهبان خطاب به این نماینده مجلس 
گفته است »مشخصات او را بدهید تا برخورد کنیم« ولی او حاضر 
نیست مشخصات فردی را که ادعا کرده است به شورای نگهبان 

بدهد.
گفت: خودداری ایشان از ارائه مشخصات فقط 3 علت می تواند داشته 
باشــد. اول این که دروغ می گوید و دوم این که با طرف هم کاسه است و 

سوم آن که احتمالا شخص موردنظر خود او باشد!
گفتم: چه عرض کنم؟!  یارو از یک نمایشگاه تابلوهای نقاشی 
بازدید می کرد که ناگهان جلوی یک تابلو ایستاد و با عصبانیت به 
مدیر نمایشگاه گفت؛ خجالت نمی کشید که این تابلو را در نمایشگاه 
نصب کرده اید؟ و مدیر نمایشگاه یواشکی در گوشش گفت؛ این 

آئینه است، تابلو نیست!


